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STRAŠICKÝ MÌSÍÈNÍKSTRAŠICKÝ MÌSÍÈNÍKSTRAŠICKÝ MÌSÍÈNÍK
cena: 10 Kč

Z obsahu: 
Zápis z Rady obce č. 80; Zápis z Rady obce č. 81; Nové volební období – prioritou je zlepšení  života v obci; 
Výsledky voleb; Komunální volby 2018;  Alternativa děkuje; OPS informuje; Zajímavosti ze ZŠ Karla Vokáče; 

Putování za jablečnou vůní; Pozvánka na Jarmark; Volby 2018 a co z nich vyplynulo; Z dějin zahrádkářů ve Strašicích; 
Komise pro občanské záležitosti; Vzpomínka a poděkování; Strašice v roce 1990; Mikulášská nadílka; 

Rozsvícení vánočního stromu; Strašické muzeum a kultura; Hrádecký BIG BAND; Lampionový průvod...

„Aby památka na ty, kdož získali si nesmrtelných zásluh o osvobození našeho národa, neupadla 
nikde a nikdy v zapomenutí, uložily si naše obce vlasteneckou povinnost postaviti jim důstojné 

památníky, které by občanům stále připomínaly jejich velikou, a obětavou lásku k vlasti a národu.“ 
(Kronika obce Strašice 1926)
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RO projednala návrh licenční smlouvy o veřejném 
provozování za hudební produkci kapely Futro v rámci 
Strašického posvícení. Poplatek byl vyměřen ve výši 
514 Kč.

č. VP_2018_129611 schválila.

3. Žádost o povolení akce – Š. Červenka

RO žádost schválila.

Ve čtvrtek 27.9. proběhlo focení obce za pomocí dronu. 
Virtuální prohlídka bude dostupná na webu obce.

Projednáno

RO Licenční smlouvu o veřejném provozování 

RO projednala žádost o povolení závodu „Orientační Běh 
Pražských Horolezců“, který by proběhl v termínu 9. 11. 
a 10. 11. Jedná se o dvouetapový běh (4 hodiny v noci, 
8 hodin přes den). Závodníci by byli ubytování v budově 
školy, škola by rovněž zajistila stravování. Pořadatel dále 
požádal o vymezení parkovací plochy pro vozidla účast-
níků.

Doklady a informace na vědomí

RO projednala žádost o povolení výjimky z nejvyššího 
počtu žáků ve třídách 5.A a 7.A pro školní rok 2018/2019. 
V tomto školním roce bude tyto třídy navštěvovat více žáků 
než umožňuje vyhláška.

RO projednala žádost o povolení koncertu „Vánočák 2018“, 
který by proběhl 25. 12. 2018 na sále ve společenském 
domě. Úklid sálu po akci zajistí pořadatel.

RO výjimku z nejvyššího počtu žáku dle žádosti 
schválila.

1.  Licenční smlouva – OSA

RO konání závodu „Orientační Běh Pražských Horolez-
ců“ v termínu 9. 11. a 10. 11. 2018 dle dopisu ze dne 
26.9.2018 schválila.

4. Žádost o povolení výjimky z nejvyššího počtu 
žáků

2. Povolení závodu orientačního běhu

RO Zápis z jednání Komise pro rozvoj obce Strašice ze 
dne 11. 9. 2018 vzala na vědomí.

5. Zápis z jednání Komise pro rozvoj obce
RO projednala zápis z jednání Komise pro rozvoj obce 
Strašice ze dne 11. 9. 2018. Komise se zabývala odkupem 
budovy v areálu bývalých kasáren. Budova bude dle 
žádosti rekonstruována na bytový dům, stejně jako vedlejší 
dům č.p. 685. Komise prodej budovy doporučila. Komise se 
dále zabývala zhodnocením činnosti za uplynulý rok, z do-
poručených akcí byla realizována nadpoloviční většina, 
což komise vyhodnotila jako velmi pozitivní.

8. Rozpočtové opatření obce Strašice č. 7-2018

RO žádost schválila.

RO Rozpočtové opatření obce Strašice č. 7-2018 
schválila.

RO projednala Smlouvu o nájmu plynárenského zařízení 
za účelem provozování plynovodu, který byl nově 
vybudován pro rodinné domy ve Dvoře. Do 31. 12. 2019 je 
nutné doložit nájemci kolaudační souhlas nebo oznámení o 
užívání stavby. Roční nájemné je sjednáno ve výši 
3.344 Kč.
RO záměr pronájmu plynárenského zařízení 

RO projednala Rozpočtové opatření obce Strašice 
č. 7-2018, které upravuje převody mezi položkami (např. 
z oprav na investice – oprava terasy v sídlišti na Huti; 
vánoční osvětlení, navýšení položky za opravy chodníků 
a komunikací dle schválených dodatků atd.). Příjmy byly 
navýšeny o 200 tis. Kč za poskytované služby v areálu 
bývalých kasáren, dále byly navýšeny některé drobné 
položky v příjmech.

RO požaduje, aby žadatel s časovým předstihem informo-
val ostatní složky, které tělocvičnu daný den využívají.

č. 9418002571/2018/4000218400 schválila.

7. Smlouva o nájmu plynárenského zařízení

6. Žádost o pronájem tělocvičny – M. Vlčková
RO projednala žádost o pronájem tělocvičny dne 
20. 1. 2019 za účelem pořádání florbalového turnaje.
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Zápis z Rady obce č. 80/10/18 (3. 10. 2018)
J. Hahner, E. Buchová

Zápis z Rady obce č. 81/10/18 (17. 10. 2018)
J. Hahner, E. Buchová

Doklady a informace na vědomí
RO byl předložen na vědomí zápis z jednání předsednictva 
Zájmového sdružení POLYGON ze dne 4. 10. 2018. Před-
sednictvo se zabývalo smluvními věcmi, provozními 
záležitostmi svozu separovaného odpadu a přípravou 
valné hromady. Zápis bude zveřejněn na webu obce.

Projednáno

RO projednala žádost o přidání bodu veřejného osvětlení 
v blízkosti domu č.p. 656. V ulici není žádné veřejné 
osvětlení. RO konstatuje, že osazení lampy VO bude 

1. Žádost o přidání bodu veřejného osvětlení 
– J. Vacek
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4. Žádost o splátkový kalendář – č. j. 1158/18

RO žádost schválila.

RO projednala žádost o povolení překopu komunikace 
p. č. 1885/6 za účelem zřízení kanalizační přípojky pro dům 
č.p. 470.

provedeno ještě v letošním roce.

2. Žádost o asfaltový povrch pozemní 
komunikace – J. Vacek

RO žádost vzala na vědomí.

RO projednala žádost o zřízení asfaltového povrchu na 
příjezdové komunikaci na pozemcích p. č. 863/7 a 863/2. 
Veškeré inženýrské sítě jsou již zavedeny na používané 
pozemky a v minulosti bylo přislíbeno, že asfaltový povrch 
bude následně realizován. Během zimní údržby dochází 
k poškozování vodovodních přípojek (hrnečků).

RO žádost vzala na vědomí.

RO konstatuje, že položení asfaltového povrchu proběhne 
v rámci oprav místních komunikací.

RO projednala žádost o splátkový kalendář na dluh za 
nájemné v obecním bytě. Žadatel navrhuje měsíční splátku 
ve výši 1.500 Kč za měsíc. Žadatel je dlouhodobě 
v pracovní neschopnosti, dluh mu manželka zatajila.

RO přidělení bytu dle doporučení Bytové komise ze 
dne 10. 10. 2018 schválila.

RO žádost vzala na vědomí.
Žádost bude předložena k projednání ZO.

5. Zápis z jednání Bytové komise
RO projednala zápis z jednání Bytové komise ze dne 
10. 10. 2018. Komise doporučila přidělit byt 2+1 v č.p. 466 
panu V. Telekešovi.

3. Žádost o povolení překopu komunikace 
– H. Konvičková

RO projednala návrh programu ustavujícího zasedání 
Zastupitelstva obce Strašice. ZO proběhne dne 1. 11. 2018 
od 18 hodin ve velkém sále Společenského domu Strašice 
a bude se řídit tímto programem:

6. Žádost o pronájem tělocvičny – A. Mrvová

e) určení, které funkce budou členové 
zastupitelstva vykonávat jako dlouhodobě 
uvolnění (§ 84, odst. 2, písm. k), zák. o obcích)

5. Projednání Jednacího a Volebního řádu 
ustavujícího zastupitelstva

1. Zahájení

6. Volba nových orgánů obce

c) volba místostarosty

2. Složení slibu zastupitelů

a) určení ověřovatelů zápisu a zapisovatele

7. Ustavující zasedání ZO Strašice

b) schválení návrhové komise

a) určení počtu místostarostů

3. Schválení orgánu jednání 

RO žádost schválila.

RO projednala žádost o pronájem tělocvičny dne 
1. 12. 2018 za účelem pořádání florbalového turnaje v době 
od 11:00 do 16:30 hod.
RO požaduje, aby žadatel s časovým předstihem 
informoval ostatní složky, které tělocvičnu daný den 
využívají.

c) schválení volební komise
4. Schválení programu jednání 

b) volba starosty

d) volba členů rady

7. Diskuse
8. Závěr

RO program jednání Ustavujícího zasedání 
ZO Strašice dne 1. 11. 2018 schválila.

www.domov-pod-brdy.cz
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Komunální volby skončily a zvolení zastupitelé se 
pustili do práce s novým elánem. Chtěl bych podě-
kovat všem, kdo přišli vyjádřit svou vůli ve volbách. 
Samozřejmě musím poděkovat zaměstnancům obce 
a členům okrskových volebních komisí za obětavou 
práci při zajištění bezproblémového průběhu voleb. 
Když listuji ve volebních programech jednotlivých 
stran, vidím, že priority máme všichni podobné, takže 
se těším na plodnou a přátelskou spolupráci v 
zastupitelstvu obce. Jasnou prioritou je zlepšování 
kvality života našich občanů. S tím souvisí samoz-
řejmě realizace řady investičních záměrů. Chceme 
rozhodně reagovat na potřeby všech generací ve 
Strašicích. Ti mladší jistě ocení uvažované zlepšo-
vání digitalizace služeb v obci nebo rozvoj sportovišť 
a kulturních akcí. Pro starší generaci hodláme 
zachovat možnosti klasických postupů při dorozu-
mívání s obecním úřadem, hotovostní platby, ale i bo-
hatý kulturní program. Pro všechny generace chystá-
me další zlepšování vzhledu naší obce, stavu 
místních komunikací, chodníků nebo veřejných 
prostranství jako celku. Velmi se těším na tradiční 

rozsvícení obecního vánočního stromu, kde si může-
me všichni sdělit své běžné radosti i problémy. 
Zahraje nám dechová hudba Strašická Pohodovka 
a bude opět zajištěno občerstvení. Celá akce se bude 
konat ve čtvrtek 29.listopadu od 17.hodin. Chystáme 
bohatý předvánoční kulturní program, o kterém bude-
te postupně informováni. Zastupitele čeká do konce 
roku ještě hodně práce. Budou se ustavovat výbory 
a komise. Plánujeme zachovat současný počet počtu 
komisí a výborů, protože se nám v předešlých obdo-
bích tento stav osvědčil.  Budou se také volit zástupci 
obce do svazků a sdružení obcí, budou se schvalovat 
noví oddávající nebo i nový zástupce školské rady. 
Věřím, že start do nastávajícího volebního období 
bude pro nás všechny úspěšný a plný tvůrčí práce. 
Závěrem bych chtěl poděkovat za vekou důvěru, 
která se mi dostala ve volbách do obecního zastupi-
telstva. Je to pro mě obrovský závazek a velká odpo-
vědnost. Přeji si, aby spokojenost strašických občanů 
byla cílem všech zastupitelů obce.

Jiří Hahner
Starosta obce 

Nové volební období – prioritou je 
zlepšování života v obci.

Jiří Hahner
starosta obce Strašice
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Dne 5. a 6. 10. 2018 proběhly komunální volby do zastupi-
telstev měst a obcí a do Senátu ČR, které pokračovaly ještě 
ve druhém kole 12. a 13.10. 2018. 

Především chci poděkovat všem občanům Strašic, kteří 

Děkuji zaměstnancům obce a členům volebních komisí, 
kteří se na přípravách a průběhu voleb v naší obci podíleli.

Komunální volby 2018

Sdružení nezávislých kandidátů 

Alternativa pro Strašice 

děkuje voličům za hlasy 

ve volbách do obecního 

zastupitelstva.

Dosud nevídané vítězství našich kandidátů před nás 
postavilo úkol nějak s tímto volebním výsledkem naložit. 
Nabízela se dvě možná a reálná řešení: tzv. "jednobarevná 
rada", složená jen ze zastupitelů zvolených za ODS anebo 
nějaká forma koalice. Pro obě řešení existují pádné 
argumenty, které námi byly dlouho pečlivě zvažovány. 
Nakonec poměrně výrazně převážil názor, že správným 
řešením je jednobarevná rada obce. Rozhodujícími 
argumenty jsou jednoznačný volební výsledek a názory 
a doporučení našich voličů. Se všemi zastupiteli za ostatní 
volební strany budeme spolupracovat, bude-li o tuto 
spolupráci zájem, na úrovni výborů a komisí i na úrovni 
neformální.

Stalo se již tak trochu tradicí, že v tento čas a na tomto 
místě komentuji výsledek komunálních voleb ve Strašicích. 
Dovolte, aby tomu tak bylo i nyní.

Ze všeho nejdříve chci poděkovat všem voličům, kteří se 
voleb do strašického zastupitelstva obce zúčastnili. 
Nechápu ty, kteří k volbám nepřišli a dali tak najevo, že je 
jim jedno, kdo bude po příští čtyři roky řídit obec, ve které 
žijí. Obzvlášť srdečně děkuji těm, kteří volili naši 
kandidátku, tedy kandidátku straníků i nestraníků pod 
hlavičkou ODS. Velmi si takto projevené důvěry vážím.

Dovolte mi pár slov k ostatním volebním stranám. KSČM 
naštěstí odchází na smetiště dějin a ČSSD dělá vše pro to, 

Komunální volby 2018

Myslím, že Strašice mají z minulého volebního období 
dobře tzv. nakročeno a úkolem nového zastupitelstva obce 
a rady obce bude tento kurz udržet. Věřím, že se nám to 
všem, a to nejen zastupitelům, ale i ostatním občanům, 
podaří a že se Strašice budou nadále úspěšně ve všech 
oblastech života rozvíjet.

Co říci na závěr?

Jiří Kantor

aby tam směřovala také. Občany, kandidující za tyto strany 
v komunálních volbách, byť jsou to namnoze osobnosti 
kvalitní, poškodila, podle mého názoru, politika těchto stran 
na republikové úrovni. Pak je zde ještě jeden nový nebo 
spíše staronový subjekt, kterým je volební strana 
Alternativa pro Strašice. Výraz "Alternativa" znamená 
volbu mezi dvěma vzájemně se vylučujícími možnostmi 
a rozumím mu tedy tak, že snahou této volební strany je 
dosavadní vedení obce zcela nahradit, což samozřejmě 
snižuje její tzv. koaliční potenciál. Dále existují některé 
inkompatibility v našich volebních programech, a proto byla 
koaliční spolupráce odložena na někdy příště. Přesto 
považuji tuto skupinu relativně mladých lidí za perspektivní 
– zdá se, že se alespoň částečně odpoutala od svého guru 
a i džihád byl zřejmě odvolán. V tomto případě tedy 
považuji budoucí užší spolupráci za možnou, ba pravděpo-
dobnou.

Listopad 2018 - ROČNÍK XXV

Zvoleným zastupitelům bych popřála do nového volebního 
období hodně úspěchů, které povede k tomu, aby naše 
obec byla stále lepší a našim občanům se zde spokojeně 
žilo.

přišli k volebním urnám, protože tím dokázali, že jim na naší 
obci záleží a budoucnost naší obce jim není lhostejná. 

Eva Buchová, místostarostka obce
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V případě nutnosti volejte na tel.: 371 585 731

Vyhodnocení – informační zpráva 
za měsíc říjen 2018

Doprava

Veřejný pořádek

OZV č.2/2012

Občanské soužití 

OZV č.2/2015

Proti majetku

18 x přestupek –  řešeno 

        v příkazním řízení (rychlost, 

zákazové značky, CHKO)

11 x oznámení odboru dopravy

2 x cyklisté

3 x   přestupek

3 x   přestupek - odvoz psa 
do útulku

1 x   přestupek

2 x   přestupek

2 x přestupek

Za měsíc říjen řešila OPS tyto přestupky:

bunda

Ověřování pobytu / 
asistence vystěhování z bytu

9 x

Řešení stížnosti občanů 2 x

Součinnost s PČR OO Hrádek 2 x

Kontrola mladistvých 
na požívání alkoholu

1 x

Nález věci

se o tomto nešvaru jenom mluví. Vždyť je to vizitka občanů, 
kteří zde mají zahrádky a zřejmě čekají, že se obec o to 
postará.

Toto jsou ukázky, jak někteří občané páchají přestupky proti 
veřejnému pořádku a kazí tak vzhled obce.

           

v listopadovém výtisku měsíčníku Barňák bych Vás chtěl 
seznámit s událostmi za uplynulý měsíc z pohledu Obecní 
policie Strašice.

Odkládání velkého množství objemových krabic, plastů, 
dřevěných polic, desky k postelím, vyhozené otáčecí křeslo 
v sídlišti na Huti. Vyhozený dětský kočárek ke kontejnerům 
u Libuše Tento odpadový materiál patří do sběrného dvora.

Vážení občané,

Vyhozené krabice s plasty a další domovní odpad u kontej-
nerů ve Dvoře. Někteří občané s oblibou takto odkládají 
tento odpad, který ani nevytřídí.

Na zahrádkách u rybníčku se stále vyskytuje odpad s plas-
ty, který je zde již delší dobu, ale nikdo ho neodstraní, pouze 

Veřejný pořádek 
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Tato služba pro občany je bezplatná.

Ing. Frajt Luboš, velitel Obecní policie Strašice              

Doprava
Dne 6.10. 2018 se uskutečnila v naší obci akce Tour de 
Brdy – cyklomaraton pro veřejnost i závodníky na horských 
a silničních kolech. Akce proběhla bez větších problémů

Z hlediska bezpečnosti řidičů na pozemních komunika-
cích a prevence ohrožování dalších účastníků silnič-
ního provozu Vás žádáme o včasnou výměnu letních 
pneumatik za zimní, a to od 1.11. 2018 – do 31.3. 2019 
podle novely zákona o provozu na pozemních komuni-
kacích. Dále je třeba připomenout, že na komunikacích 
zůstává spadané listí, bláto z polí a povrch vozovky je 
nebezpečně kluzký. Proto je zapotřebí rychlost zpo-
malit a přizpůsobit ji tak povaze stavu komunikací.

Upozorňujeme všechny cyklisty, že stále provádíme 

bezplatnou registraci jízdních kol a elektrokol.  K regi-

straci jízdního kola a elektrokola je zapotřebí OP, včetně 

dokladů o jeho nabytí, u dětí mladší 15 let je nutná přítom-

nost jednoho z rodičů (Info: 371 585 731).

Trestná činnost
U ZŠ před družinou došlo k poškození skleněné vitríny 
dosud neznámým pachatelem v nočních hodinách z 11.10 
na 12.10. 2018. Vzniklá škoda byla vyčíslena ve výši 1.000 
Kč.

Dále neznámý řidič (pachatel) při průjezdu tankové cesty 
na hlavní silnici II. třídy prorazil olejovou vanu a na této 
komunikaci mu vytekl olej. To, že došlo k ekologické havárii 
menšího rozsahu, řidiči nevadilo, a ani se nepokusil tuto 
olejovou skvrnu zlikvidovat sorbenty.
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Většinou všichni rádi slaví narozeniny a naše republika 
letos slaví ty nejkrásnější – stoleté! Narozeninovou oslavu 
jsme pojali ve sportovním duchu, jelikož naše škola 
sportem žije. Jednou z nejpřirozenějších pohybových 
aktivit pro člověka je běh, takže jsme sáhli k tomu 
nejprostšímu a zároveň nejvýživnějšímu. A když sto let, tak 
přece sto kilometrů! Dali jsme hlavy dohromady a vymysleli 
štafetový běh, kterého se zúčastnilo přesně sto běžců, 
každý tedy věnoval republice dárek v podobě jednoho 
uběhnutého kilometru. A nejen to, součástí dárku byl 
úsměv, radost i společné úsilí, které se povedlo.

Běžci startovali od budovy obecního úřadu, proběhli hlavní 
strašickou ulicí dolů ke křižovatce U Libuše a vraceli se 
zase zpět do mírného kopečka, který nejlépe prověřil 
fyzickou připravenost našich běžců. Před obecním úřadem 
bylo předávací území, kde si atleti přebírali štafetové kolíky 
a kde docházelo k největším ovacím dobíhajících 
účastníků. Ovace ale zažívali běžci po celou dobu trasy, na 
chodnících povzbuzovali nejen ostatní žáci základní školy, 
ale i děti ze strašické mateřinky se svými učitelkami. 
A jelikož se běželo za normálního provozu, fandili dětem 
i kolemjdoucí občané Strašic, strážníci obecní policie, kteří 
dohlíželi na bezpečnost atletů a zastavovali auta, a vlastně 
i samotní řidiči aut, kteří v době zastavení měli možnost 
koukat na skvělé výkony našich sportovců.

Akce školy v rámci vzpomínkového měsíce a 
oslav stého výročí vzniku Československé 
republiky

Běžíme 100 km k 100. výročí republiky

Akce proběhla poslední zářijové čtvrteční dopoledne. 
Počasí bylo naprosto úchvatné: čerstvý chladný svěží 
vzduch a svítící slunce, které ozářilo čerstvě opravenou 
budovu obecního úřadu, u které se konalo vše nejdů-
ležitější. Pět štafetových týmů v barvách české a obecní 
vlajky – tedy červené, modré, bílé, žluté a zelené bylo 
připraveno přát naší republice. Kapitáni družstev si seřadili 
své týmy, rozdělili úseky běhu, předali rady zkušených 
sportovních harcovníků a rozcvičili svaly svých spoluběžců 
pro co nejlepší výkon. Starosta obce pan Jiří Hahner 
a ředitel školy Mgr. Martin Straka pronesli úvodní řeč, 
popřáli sportovcům příjemné zážitky a odstartovali první 
pětici běžců. 

Byla to nádherná atmosféra! Byla jsem nadšená, že se 
akce účastnili nejen naši nejlepší sportovní reprezentanti, 
ale i spousta žáků, pro které sport není aktivitou číslo jedna, 
a přesto se rozhodli dát republice dárek. Pozitivní na tom 

Sportu zdar!

Když jsme s kolegy tělocvikáři rozdávali diplomy a medaile, 
zahlédli jsme v dětských očích jiskřičky radosti a nadšení, 
které svítily stejně jako to čtvrteční sluníčko a převálcovaly 
únavu, jež na některých dětech byla znát. A já věřím, že ty 
jiskřičky možná u některých zažehly počátek jejich radosti 
z pohybu a počáteční nastartování k pravidelnému běhání.  
Zároveň, jak zdůraznil pan ředitel, děti možná pochopily, že 
v kolektivu je síla a že se společným nadšením dokážeme 
udělat velké věci.

A i přesto, že jsme běželi hlavně pro radost a dobrý pocit, je 
potřeba říci, že vítězem se stalo družstvo modrých před 
červenými, žlutými, bílými a čestně dobíhajícím družstvem 
s nejvyšším věkovým průměrem, ale s nejvíc pohodovým 
přístupem – družstvem zelených. 

Další úžasná věc byla, že se nám povedlo sestavit družstvo 
ze zaměstnanců školy a obecního úřadu, takže děti viděly 
své pedagogy, ale i kuchařku, uklízečku, účetní... se 
stejným elánem a nadšením jako měly ony samy, viděly je 
běhat pro radost i dobrou věc. Největší ovace samozřejmě 
sklízeli starosta obce Jiří Hahner a ředitel školy Martin 
Straka, kteří samozřejmě také odběhli své úseky a kteří se 
v roli sportovců neocitli poprvé, jelikož jsou oba aktivními 
nadšenci pohybu.

bylo, že děti, které už o akci věděly pár týdnů dopředu, 
chodily trénovat se svými kamarády a že zažily radost ze 
sportovního výkonu i pocit, kdy jim fandí desítky a možná 
i stovky fanoušků.

Mgr. Pavla Hrazdilová

Zajímavosti ze Základní školy 
Karla Vokáče Strašice za měsíc říjen

Pohled na účastníky běhu
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Ať žije republika! aneb Rok 1918 na Strašicku

V pátek dne 28. září se v naší obci uskutečnilo slavnostní 
sázení lípy ku příležitosti 100. výročí vzniku ČSR. 
Slavnostní akt proběhl v prostoru mezi bytovkami za poštou 
a mateřskou školkou za účasti představitelů obce a školy. 
V průběhu aktu vystoupily naše dvě žákyně ze školní 
družiny Nikola Dardová a Nikola Paurová s velmi pěkným 
přednesem básní. Děkujeme děvčatům za krásný přednes 
a jejich rodičům za spolupráci.

Slavnostní sázení pamětní lípy

V rámci vzpomínkového měsíce se 3. - 9. ročník naší školy 
postupně účastní přednášek a výstavy na toto téma 
v Místní knihovně Strašice.  Dětem velmi poutavě vypráví 
o strašické minulosti v době první republiky pan 
Mgr. Tomáš Makaj. Svůj výklad doprovází zajímavou 
prezentací – dobovými fotografiemi různých míst obce (př. 
náves, radnice, památná místa atd.). Děti se dověděly 

Eva Buchová, vychovatelka ŠD

 1. místo Aleš Jíra, 2.A a Sára Vostatková, 3.B   ZŠ 
Karla Vokáče Strašice

U příležitosti 100. výročí vzniku ČSR vyhlásila ZŠ Karla 
Vokáče Strašice výtvarnou soutěž „ČSR tehdy…“ pro 
devítiletky okresu Rokycany. Výtvarná komise ve složení 
Mgr. Jana Audesová, Eva Rothová, Mgr. Naděžda 
Kahovcová a Mgr. Jitka Brejchová vybírala nejzdařilejší 
práce z celkového počtu 49. Sešlo se mnoho osobitých, 
originálně pojatých a velice zdařilých prací, které byly 
vytvořeny různými technikami (malba, kresba, koláž…). 
Často se např. objevoval portrét prezidenta T.G. Masaryka 
a různé dobové výjevy z období první republiky.

 2. místo Vallery Šlechtová, 3.A a Marie Plešmídová, 
2.A   ZŠ Karla Vokáče Strašice

1.  místo Veronika Titlová, 9.A a Pavlína Převrátilová, 
8.A   ZŠ Karla Vokáče Strašice

2.  místo Adam Šalena, 9.A a Kim Gaherová, 9.A   
ZŠ Karla Vokáče Strašice

Vyhodnocení výtvarné soutěže „ČSR tehdy…“

III. kategorie (7. – 9. třída):

mnoho zajímavostí nejen z dějin regionu, ale připomněly si 
rovněž historii vzniku ČSR v souvislosti s událostmi první 
světové války. Vzpomínka byla věnována také postavě 
prvního československého prezidenta T. G. Masaryka.

Mgr. Alžběta Kapolková

Odborná porota určila následující pořadí:

I. kategorie (1. - 3. třída):

 3. místo Tomáš Pešťák, 3.B   ZŠ Karla Vokáče Strašice

 II. kategorie (4. – 6. třída):

3. místo Pavla Popelová, 6.A   ZŠ Karla Vokáče Strašice

3.  místo Jonáš Behenský, Gymnázium Rokycany, 
Lucie Kašparová, sekunda Gymnázium Rokycany 
a Vanesa Müllerová, 7.A ZŠ Karla Vokáče Strašice

Zvláštní cena za výtvarné zpracování: Sofie Elicarová, 
2.A a Daniela Procházková, 3.B ZŠ Karla Vokáče 
Strašice.

1.  místo Nikola Fialová, 6. A a Michal Lang, 6. A   
ZŠ Karla Vokáče Strašice

Zvláštní ocenění za použitou výtvarnou techniku: Zuzana 
Pavlíčková, kvarta Gymnázium Rokycany, Linda 
Černohouzová, kvarta Gymnázium Rokycany a Denisa 
Ciprová, 7.A ZŠ KarlaVokáče Strašice.

2.  místo Viktorie Simrová, 6. A a František Čmolík, 
6. A   ZŠ Karla Vokáče Strašice

Vítězné modré družstvo

Sázení lípy
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Celou divadelní hrou prostupovaly různé odkazy k vý-
znamným dílům a postavám české literatury a kultury, 
takže měla nejen zábavný, ale i vzdělávací rozměr. Z žáků 
se dále zúčastnil role údržbáře Plcha Vojtěch Kratochvíl, 

Divadelní představení

Všem zúčastněným velice děkuji za účast a pedagogům za 
odborné vedení.

Mgr. Jitka Brejchová

V rámci oslav stého výročí vzniku ČSR sehrál dne 18. října 
dramatický kroužek naší školy divadelní představení 
"Afrika aneb Češi mezi lidožravci" na motivy hry z reper-
toáru Divadla Járy Cimrmana. Představní se konalo za 
velkého zájmu veřejnosti ve Společenském domě ve 
Strašicích.

Nejprve přivítal přítomné pan ředitel školy Mgr. Martin 
Straka, který poděkoval vedoucí dramatického kroužku 
Mgr. Jitce Brejchové a předal jí květinu. Poté již malí 
ochotníci přes hodinu bavili publikum nápaditým a vtipným 
ztvárněním výpravy českých cestovatelů do nitra Afriky. 
Výpravu vedl dr. Emil Žába, etnograf a lékař (Aneta 
Lopatová), na palubě vzducholodi s ním dále cestovali 
františkánský misionář – bratr Cyril Metoděj (Kateřina 
Horčicová), mecenáš výpravy baron Ludwig von Úvaly 
u Prahy (Justýna Rosívalová) a pilot vzducholodi Bohuslav 
Puchmajer (František Huml). Poté, co shodou šťastných 
okolností nakonec přistáli v Africe, snažili se navázat 
přátelské vztahy s tamním lidožravým kmenem (Viktorie 
Soóky, Miroslava Sazimová, Adriana Málková, Nicol 
Andilová). Náčelník kmene Líná Huba alias Holé neštěstí 
(Monika Vaníková) je přijal nejprve vlídně – domorodci se 
naučili česky, přijali dary a nakonec i křesťanskou víru, 
nicméně posléze se rozhodli cestovatele sníst. Českou 
výpravu zachránilo, že si domorodci oblíbili básně 
J. V. Sládka. Nabídli jim, že když je nesnědí, vezmou je 
s sebou do Čech a umožní jim setkat se s J. V. Sládkem 
osobně. Přistoupili na to, odlétají a v Praze dojde ke 
slíbenému setkání.

První sportovní akcí nového školního roku byl tradiční 
atletický čtyřboj (sprint, vytrvalost, hod / vrh, skok daleký / 
skok vysoký). Strašičtí školáci chtěli navázat na loňský 
sportovně veleúspěšný rok a to se jim podařilo. Čtyřboje se 
zúčastnilo deset škol. Dívky skončily na čtvrtém místě, 
kluci ještě o stupínek výš a radovali se z bronzových 
medailí. Velkou zásluhu na zisku bronzu měl Michael 
Šiman z 9.A, který obsadil krásné druhé místo mezi 
jednotlivci. Tým atletů reprezentoval naši školu v tomto 
složení: Kačka Valečková, Kačka Urxová, Aneta Mudrová, 
Pavlína Převrátilová, Eliška Krchovová, Michael Šiman, 
Matouš Andrlík, Pavel Stupka, Fanda Lang a Štěpán 
Košťál. Všem zúčastněným žákům děkujeme za úspěšnou 
reprezentaci a věříme, že i v letošním školním roce budeme 
bojovat o ty nejvyšší příčky.          

zvukové efekty, oponu a techniku zabezpečovali Adam 
Šalena, Petr Hynek, Veronika Titlová a Petr Janoušek. 
Kromě profesionálních hereckých výkonů žáci zaujali 
rovněž svými originálními kostýmy.

První říjnové úterý se naši sportovci zúčastnili závodu 
horských kol na Žďáru u Rokycan. Jako obvykle nám 
s přepravou kol pomáhal pan Jiří Kysilko s podporou 
strašického obecního úřadu. Na kraji lesa pod Žďárem to 
letos mrazivě foukalo, takže jsme obdivovali všechny 
cyklisty, kteří se vydali na náročnou trať. A naši kluci a holky 
si vůbec nevedli špatně. Nejlepšího úspěchu dosáhla 
v kategorii starších žákyň Kačka Valečková z devátého 
ročníku, která zvítězila a nechala se ozdobit zlatou 
medailí, která jí velmi slušela. Kačka tak obhájila své 
loňské prvenství, což její vítězství ještě znásobilo. Velmi 
dobře si vedli také naši starší hoši – deváťáci Míša Šiman 
a Matouš Andrlík, kteří v konkurenci 16 cyklistů obsadili 
pěkné 5. a 6. místo. Zvláštní ocenění v našich myslích 
získává Jenda Dezort, který měl v půlce tratě defekt 
a zbytek tratě běžel vedle kola s poměrně slušným časem, 
téměř srovnatelným s posledním cyklistou. Nejobsazenější 
byla kategorie mladších chlapců, kde závodilo 33 spor-
tovců v čele s kluky, kteří se cyklistice věnují závodně. Ale 
ani tady se naši žáci neztratili. Lukáš Veverca se 
Štěpánem Kuncem ze sedmého ročníku obsadili 
chvályhodné 12. a 13. místo. Svoji hezkou premiéru zde 
zažily také naše nejmladší dívky z šestého ročníku Niky 
Dovicová, která se umístila na 6. místě, a Terezka 
Nodžáková, která obsadila místo 13. Všem sportovcům 
děkujeme za reprezentaci školy a odvahu bojovat nejen se 
soupeři, ale i s nepřízní počasí či smolným defektem.

V úterý dne 16. října se vybraní žáci šestých a sedmých tříd 
zúčastnili turnaje v házené v rokycanském gymnáziu. 
Turnaj byl rozdělen na dvě kategorie – chlapce a dívky. 
Každá kategorie měla celkem 6 týmů. Dívky obsadily 
čtvrté a kluci hezké třetí místo. Za úspěšnou reprezentaci 

Mgr. Jitka Brejchová

Podzimní sportování

Divadelní představení
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naší školy patří poděkování těmto žákům: Štepán Kunc, 
Lukáš Veverca, Vojta Časný, Adam Tyrpekl, Matyáš 
Monhart, Kuba Vostatek, Míša Lang, Vanesa Múllerová, 
Aneta Mudrová, Amálie Čadová, Nikol Dovicová, Nikola 
Tomášová, Natka Kacrzmarzyková a Kája Tomášková. 
Děkujeme žákům za úspěšnou reprezentaci školy!

Exkurze a besedy pro 8. a 9. třídy k volbě 
povolání

Ve čtvrtek dne 4. října navštívilo 31 žáků osmých tříd se 
svými třídními učiteli M. Paulovou a T. Koudelkou akci 
zaměřenou na volbu povolání s názvem "Den plný objevů 
a poznání". Akci pořádala SOŠ a SOU Hořovice, proběhla 
v areálu SOU Tlustice a zúčastnily se jí také další základní 
i střední školy. Po příjezdu se žáci rozdělili do skupinek 
a v doprovodu studentů učiliště si prohlédli učebny a různě 
zaměřené dílny dle oborů činnosti. Mohli si vše prohlédnout 
a osahat, seznámit se s různými druhy nářadí a nástrojů 
a rovněž si mohli vyrobit jednoduché výrobky z plechu nebo 
drátu. Mistři odborného výcviku se svými žáky předváděli 
dětem praktické ukázky různých činností (př. svařování, 
programování, obsluhu různých přístrojů atd.). Součástí 
prohlídky byly stánky s prezentacemi různých firem, kde si 
kromě informačních materiálů mohli zájemci ověřit, jaký 
o ně bude po absolvování školy zájem na trhu práce a co se 
v dané firmě vyrábí. Zajímavé byly rovněž nabídky stáží 
a brigád.  Pro návštěvníky byly v rozlehlých prostorách 
areálu SOU připraveny také různé soutěže o ceny a hry. 
Kromě zajímavých informací a zážitků si žáci na památku 
odnesli drobné upomínkové předměty. 

Hned následující čtvrtek dne 18. října zavítali žáci 8.A, 8.B 
a 9.A se svými třídními učiteli do rokycanské restaurace Na 
Střelnici, kde se konal 13. ročník prezentace středních 
škol, odborných učilišť a zaměstnavatelů Plzeňského 
kraje pod názvem "Akademie řemesel". Akci pořádal 

Mgr. Pavla Hrazdilová a Mgr. Jiří Monhart

V pondělí dne 1. října navštívil v rámci třídních schůzek 
9. třídy naši školu pan PaedDr. Milan Vít, výchovný 
poradce a učitel odborného výcviku na SOU a SŠ 
Jeřabinová v Rokycanech. Připravil si pro žáky i rodiče 
prezentaci o možnostech dalšího vzdělávání po ukončení 
školní docházky, spojenou s besedou a předáním 
informačních materiálů. Pan Vít představil aktuální nabídku 
vzdělávacích oborů pro příští školní rok a objasnil uplatnění 
studentů na trhu práce. Na škole lze absolvovat obory 
strojírenského, gastronomického nebo obchodního směru. 
Žáci deváté třídy se v rámci přípravy na volbu povolání 
vypraví v listopadu do této školy na exkurzi a vše si 
prohlédnou na vlastní oči.

Hlavním posláním a účelem stravovací komise je, aby byli 
naši strávníci spokojeni při dodržování zásad tzv. 
nutričního doporučení. Sledujte tedy, co vše zaměstnanci 
a žáci projednávali, a pokud máte nějaký podnět, obraťte se 
na ně a oni Vaše návrhy přednesou na dalším zasedání této 
komise.

Martin Straka, ředitel školy

Úřad práce Rokycany pro základní školy okresu, rodiče 
i širokou veřejnost. Děti získaly mnoho informací o mož-
nostech výběru učebního a studijního oboru na školách 
Plzeňského kraje, spatřily ukázky různých moderních 
technologií a závěrem zhlédly ukázky sebeobrany v podání 
studentů Bezpečnostně právní akademie v Plzni. Pro naše 
žáky, pro které bude volba povolání brzy aktuální téma, to 
bylo užitečně strávené dopoledne.

Ing. Vladimír Pospíšil

Dopravní hřiště a plavecký výcvik pro 3. třídy

Ve středu dne 3. října navštívily poprvé naše obě třetí třídy 
dopravní hřiště v Rokycanech, kde absolvovaly výcvik 
v dopravních dovednostech a znalostech. Dětí se ujali 
instruktoři dopravního výcviku pan Duchoň a paní Šůlová. 
Výcvik se tradičně skládal z teoretické části (znalost 
dopravních značek a předpisů, bezpečnost dopravního 
provozu) a z praktických dovedností (jízda na kole nebo 
koloběžce podle dopravních značek). Na jaře čeká děti 
pokračování. V měsíci říjnu také třeťáci zahájili plavecký 
výcvik v Hořovicích, kde absolvují deset výukových lekcí. 

Mgr. Stanislava Kuťáková

Stravovací komise ve školním roce 
2018/2019

V letošním školním roce budou probíhat schůzky 
stravovací komise vždy jednou za měsíc anebo dle potřeby. 
Členy této komise jsou: vedení základní školy, vedení 
mateřské školy, zástupci žáků I. a II. stupně, zástupci 
učitelů I. a II. stupně a přizvány jsou také vedoucí školní 
jídelny a vedoucí kuchařka.

Zápisy z jednotlivých setkání najdete na našem webu 
v sekci „Školní jídelna“ u záložky „Stravovací komise – 
Aktuality“. Můžete sledovat, co bylo na jednáních 
projednáno, jaké byly připomínky a podněty a jaké z nich 
vyplynulo usnesení. Na těchto komisích se také vysvětluje 
a objasňuje sestavování jídelníčku, který musí respektovat 
tzv. spotřební koš, musí být v souladu se zásadami správné 
(zdravé) výživy a respektovat doporučení KHS Plzeň, 
pracoviště Rokycany.
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Putování za jablečnou vůní
Podzim klepal na dveře ve strakaté zástěře a v zahradách 
se plnily koše jablky z letošní velké úrody. Několik plných 
košíků doputovalo, díky rodičům, i k nám do mateřské 
školy. Celoškolní projektový den měl jasné téma. Paní 
učitelka, převlečená za jabloňku, poprosila děti o pomoc při 
hledání ztracených jablíček. Všichni chtěli pomáhat. Jedni 
trhali jablíčka z vysokého stromu (žebřiny), druzí navíjením 
provázku zachraňovalo jablíčka od škůdců. Další třídili 
jablíčka dle barev do košíků a také chodili labyrintem ve 
tvaru stromu, pro další úrodu. Za každý splněný úkol si třída 
vysloužila jablko pro jabloňku. Děti braly všechny úkoly 
vážně a s velkým nasazením. Však se jim také jabloňka 
odměnila. Čekala je hostina. Samozřejmě jablečná. 
Výborný mošt, koláčky, jablečný závin i nasušené křížaly. 

Bylo báječné pozorovat děti, jak bez zaváhání a s plným 
soustředěním věnují svoji energii na pomoc někomu 
v nesnázích. Na konci týdne naši školku navštívilo 
divadélko Nána paní Jelínkové s Myší pohádkou. Příběh 
o tom, jak se myšák a myška zamilovali a spoustu myšiček 
měli a babičce ve špajzce všechno snědli. Jak to dopadlo? 
Děti pomohly myšičkám zachránit kocoura a vytrhnout mu 
bolavý zub. Zjistily, jak to dopadne, když o své zoubky 
nebudou pečovat. Přesvědčily se, že spolu mohou 
kamarádit úplně všichni, dokonce i kočka s myší, naučily se 
kočičí ukolébavku a moc se nasmály. Podzim bereme ve 
školce zvesela a slzičky se nám k tomu zkoumání, 
zachraňování a veselení zkrátka nehodí.   

Myší pohádkaProjekt JABluNKA

Z dějin zahrádkářů ve Strašicích (63 část)
 Jak bylo v minulém pokračování slíbeno i dnes se budeme 
seznamovat s rokem 2012. Bude to s zápisem z výroční 
členské schůze ve kterém je v podstatě zdokumentována 
celá činnost organizace. VČS se konala 14.4.2012 ve 
Velkém sále Společenského domu za účasti 41 členů, 
17 rodinných příslušníků a 5 hostů se schválený 
programem pro tuto schůzi. Schůzi zahájil a řídil 
místopředseda př.Miroslav Hofman. Úvodem přivítal 
přítomné členy, rodinné příslušníky, mezi hosty př. Doc. 
Josefa Ernesta předsedu ÚS v Rokycanech a zároveň 
místopředsedu RR ČZS a zástupce ZO Zaječova včele 
s př, Hrabákem. Návrhová komise podle programu byla 
zvolena ve složení př.Čermák Josef, Převrátil Bedřich 
a Bendová Bohumila. Zprávu o činnosti za rok 2011 
přednesl předseda ZO př.Jan Vaněk. Poděkoval jedenácti 
členému výboru za činnost a též za spolupráci Obecnímu 

úřadu. Podrobně rozebral celou činnost výboru ZO, 
moštování, aktivity v zájmové činnosti. Výbor se schází dle 
potřeby. Organizace má nyní 77 členů z toho 19 čestných 
nad 80 let. Od poslední VČS nás nikdo neopustil. Členské 
příspěvky se budou i nadále vybírat v hodnotě 60 Kč. 
Moštování provádí 8 členů výboru s 8 aktivisty. Zmošto-
váno bylo 2521 kg ovoce. Byla rovněž provedena oprava 
na střeše moštárny. S dotací od OÚ v částce 8.000 Kč, byly 
uskutečněny dva zájezdy pro naše členy. Došlo k vyklizení 
a vyčištění půdy nad moštárnou za přispění přátel Vlčka, 
Šlapáka a Hájka. Díky účasti naší ZO a hlavně př.Hofmana, 
byla okresní výstava ovoce a zeleniny v Rokycanech na 
dobré úrovni. V roce 2011 jsme nezapomněli ani na šest 
jubilantů, kterým byly předány malé dary. Na závěr svého 
vystoupení poděkoval ještě jednou všem členům 
a aktivistům za odvedenou práci, popřál bohatou úrodu 
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Dne 27.9. 2018 uspořádala Komise pro občanské záleži-
tosti již páté setkání seniorů. Na programu byla přednáška 
zástupců Obecní policie Strašice a policejního sboru 
z Hrádku o bezpečnosti, velmi zajímavá přednáška 
Mgr. Tomáše Makaje o zaniklých obcích v Brdech. 

O hudební  vystoupení se postaral vokální soubor Pilsen 
Voice.

Součástí akce byla i výstava obrázků paní Marie Novákové.
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Putování za jablečnou vůní

a pevné zdraví. Zprávu finanční přednesla př.Balcarová a 
zprávu revizní komise přednesl př.Soukup se závěrem: 
revizní komisí nebyly shledány žádné závady, s návrhem 
členské schůzi ke schválení. Ocenění: v tomto roce 2012, u 
příležitosti životního jubilea bylo příteli, našemu 
dlouholetému předsedovi panu Janu Vaňkovi RR ČZS 
uděleno svazové ocenění v podobě “Zlatá růže“. Za 
dlouholetou úspěšnou spolupráci, podporu a propagaci 
zahrádkářského hnutí a ČZS, uděluje ÚS v Rokycanech 
spolu s ZO ve Strašicích „Čestné uznání Obecnímu úřadu 
ve Strašicích“. V diskuzi vystoupil za ZO Zaječov 

př.Hrabák, dále př. Doc. Ernest, př.Hofman a př.Makaj, 
který seznámil členy s přípravou zájezdu do „BRD“. VČS 
přijala a schválila následující usnesení: 1) VČS schvaluje 
zprávu o činnosti 2) finanční a revizní zprávu 3) schvaluje 
přijetí nových členů: Hahner Jiří, Kotrlík Ladislav, 
Hanáková Aloisie, Zadrapová Radka, Makajová Margareta 
4) bere na vědomí největší ocenění př.Janu Vaňkovi. 
Schůzi ukončil místopředseda a poděkoval za účast. 
Protože rok 2012 byl bohatý na činnost spolku, čekají nás 
ještě další dvě pokračování příště. 
ČZS – M. Hofman 

Vzpomínka a poděkování
Děkujeme všem spolužákům tříd 8 A, B ročníku 1987, 

kteří si vzpomněli 6. října při pietním aktu 
na Lenku Černou.  

Poděkování patří bývalým spolužákům, 
kteří položili na její hrob živou kytici, 

dále děkujeme všem ostatním a také učitelům, 
kteří se zúčastnili piety v Urnovém háji ve Strašicích.

Rodina Černých
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Strašice při volbách 1990
Ing. František Nerad (OF) – pamětník

V České národní radě se 4. září 1990 schválil první 
demokratický zákon o obcích (327/1990 Sb.), který 
nahradil komunistický zákon o Národních výborech (zákon 
69/1967 Sb.), do kterého se volily jednotné kandidátky 
Národní fronty, které zajišťovaly vedoucí úlohu strany i v té 
nejmenší obci ve státě. Nový zákon umožnil, aby si 
kandidátku v obci postavil, kdo chtěl a na radnici mohl 
každý kandidovat bez souhlasu nějaké vedoucí politické 
strany. Současně ČNR musela schválit zákon o volbách do 
zastupitelstev obcí (368/1990 Sb.) aby bylo možné do 
nových orgánů obcí zvolit zastupitele. Bylo jím zavedeno 
mnoho politických práv a jedna demokratická povinnost – 
povinné uložení kandidátky do obálky za volební plentou. 
Již tehdy se diskutovalo o přímé volbě starostů, nicméně se 
od toho ustoupilo, protože mnoho lidí nemělo politické, ale 
i řídící, manažerské zkušenosti a za tu krátkou dobu od 
listopadu by nebyli schopni se naučit obce spravovat. 
Přímá volba starosty totiž znamená, že zvolený člověk 
obec řídí v podstatě proti zastupitelstvu. Pokud v něm 
nezíská podporu, tak jej opozice zničí, což obci vůbec 
neprospívá. Dovedu si živě představit, jak by to zde v roce 
1990 fungovalo se zkušenostmi z dlouhé komunistické 
minulosti.

Volební program by měl být konsenzuálním dokumentem 
kandidátů a jejich příznivců, o kterém jsou si jisti, že je 
možné ho splnit a hlavně je v souladu s jejich přístupu ke 
společnosti. V roce 1990 jsme ještě neznali žádné P.R. 
firmy, které pomáhají jednou prodat zboží, pak nabídnout 
„levnou“ půjčku, pak sehnat pracovníky do výroby, nebo 
„prodat“ volební sliby. 

Vznikl první svobodný, kandidáty a příznivci sepsaný 
a „Stranou“ neschvalovaný volební program. Volební 
program v demokratickém systému je totiž základním 
a zásadním dokumentem, pro který lidé chodí, přesněji měli 
by chodit, k volbám. Ano, najdou se voliči, kteří jdou volit, 
protože se jim líbí kravata lídra kandidátky, mají mezi 
kandidáty příbuzné či přátele, nebo dokonce, kandiduje-li 
jejich nadřízený v práci. Ale skutečným důvodem pro 
hlasování ve volbách pro tu kterou stranu by měl být její 
volební program. 

Na volbách v roce 1990 jsem se osobně dost podílel, 
přestože jsem na kandidátce nebyl. Obcházeli jsme 
s Věrou a Vlastíkem Šmolíkovými známé osobnosti v obci, 
ostatní lidé z Občanského fóra mezi sebou vybírali lidi na 
kandidátku ve Strašicích. 
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My jsme v Občanském fóru pracovali na volebním 
programu každý na té věci, které rozuměl. Do definitivní 
verze se pak dostaly jen takové věci, u kterých jsme se 
shodli, že je budeme umět udělat. Při kandidatuře do ČNR 
jsem se na mítincích mezi lidmi naučil lidem na setkáních 
s kandidáty hlavně nelhat a neslibovat věci, které nemohu 
splnit. Nemá smysl slibovat věci, na které nemám lidi, 
schopnosti, peníze, nebo dokonce ani nevím, kolik budou 
stát. Proto se o programu dost diskutovalo, než vznikl 
definitivní program, který se dostal do schránek občanům. 
Logicky také vznikaly rozdílné názory na program, protože 
například lidi z bytovek příliš nezajímalo, že ve Dvoře chybí 
kanalizace a není tam vodovod, ale zajímala je cena tepla, 
vody a stav jejich bytů a to, zda jim neteče na hlavu 
střechou ze socialistického hliníku. 

Je skutečností, že po roce fungování se začalo Občanské 
fórum rozpadat a našli se velmi brzo po ukončení vlády 
jedné strany lidé, kteří dostali chuť na vládu „jiné jedné 
strany“ a jejich volební programy se dost začaly podobat 
těm slibům z doby před listopadem!!! Mnoho lidí i v OF také 
brzo zjistilo, že už si nejsme všichni rovni a v mnoha 
okolnostech se s ostatními nevyrovnají a neprorazí na 
kandidátku, přestože na ní chtěli být a tak začaly vznikal 
další a další politické strany. I ve Strašicích jsme to zažili.

Myslím si, že program, který jsme tehdy nabídli občanům, 
splnil pro mnoho lidí to, co si přáli a proto tehdy Občanské 
fórum zvítězilo z velkou převahou. Byly to sliby, které sice 
přesahovaly jedno volební období, ale dost lidí cítilo, že 
jsou to věci, které Strašice mají zvednout a prospějí všem. 
No a volby podle toho dopadly.    

Tak jako na většině míst v našem státu, i ve Strašicích je po 
volbách. Nezbývá než ještě jednou poděkovat minulému 
Zastupitelstvu obce za veskrze kladný přístup ke kultuře 
u nás, zájmu a péči o další rozvoj všech obecních kulturních 
zařízení. Blahopřejeme vítězům voleb a doufáme, že 
vstřícný postoj vůči muzeu a knihovně přetrvá i do budou-
cna.

Měsíc říjen se v celé České republice nesl ve znamení 
významného jubilea založení Československé republiky. 
Ve Strašicích již byla vysazena lípa, národní strom. 
Vzpomínka na stoleté narozeniny Československa pak 
vyvrcholila na státní svátek v neděli 28. října. U Pomníku 
padlých na návsi se přes krajně nepříznivé počasí, v silném 
větru a za deště se sněhem sešla dobrá padesátka lidí. 
Program zahájila pochodem kapela Cheznovanka. 
Následovaly projevy starosty obce Jiřího Hahnera, ředitele 
ZŠ Karla Vokáče Mgr. Martina Straky, recitace Vokáčových 
veršů a prózy v podání žaček strašické ZŠ Karolíny 
Smolové a Elišky Krchovové a dále seznámení s historií 
osudů pomníku z úst Mgr. Tomáše Makaje. Poté k pomníku 
položili květinové dary s trikolórou zástupci veřejného 

života v obci – starosta Jiří Hahner s místostarostkou Evou 
Buchovou, ředitel školy Mgr. Martin Straka, velitel Obecní 
policie Ing. Luboš Frajt, za Kulturní odbor Mgr. Tomáš 
Makaj a za Muzeum Středních Brd RNDr. Martin Lang. 

Strašické muzeum a kultura nejen 
ve znamení oslav 100. výročí republiky

RNDr. Martin Lang, Mgr. Tomáš Makaj
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Následovala státní hymna. Po skončení aktu poděkoval za 
školu Mgr. Straka květinou panu Vlastimilu Šmolíkovi, 
strašickému Old Scoutovi a v jeho zastoupení i zesnulé 
manželce Věře Šmolíkové za přínos k výchově mladších 
generací. 

Tomáš Makaj odprezentoval v měsíci říjnu sérii přednášek 
pro žáky naší školy od třetího po devátý ročník na téma „Ať 
žije republika!“. Vyprávění o vzniku republiky a státních 
symbolech bylo přizpůsobeno jednotlivým ročníkům. 
Součástí výkladu byla i výstava, kde se žáci mohli seznámit 
s dobovými artefakty, tiskem a fotografiemi. Zmíněny byly 
i osudy několika strašických občanů, kteří prožili rok 1918 
na frontě v rakousko-uherských uniformách či jako vojáci 
československých legií. V měsíci listopadu bude cyklus 
pokračovat i pro zbylé ročníky. 

Vzpomínka na založení republiky ovšem nebyla tím 
jediným, čím jsme se po celý měsíc zabývali. Paní Renata 
Převrátilová se zúčastnila dvoudenního školení pracovníků 
informačních center v Tachově. Martin Lang poskytl 
příspěvek Českému rozhlasu – Regiony, který se týkal 
historie brdské dělostřelecké střelnice v dobách první 
republiky. Spolu s ostatními zaměstnanci obce jsme se 
zúčastnili každoročního školení.

25. října proběhla v Malém sále Společenského domu 
prezentace druhého dílu knihy 100 zajímavostí ze starých 
Brd, do které přispěl Tomáš Makaj více než osmdesátkou 
příběhů, týkajících se historie brdského regionu. Společně 
s křtem knihy se konala i přednáška, která byla zaměřena 
na vznik československé republiky. Zájemci se tak mohli 
dozvědět více o průběhu 28. října 1918 ve Strašicích 
a blízkém okolí.

Dne 29. 10. navštívil M. Lang opět Český rozhlas Plzeň. 
V pásmu Odpolední proud spolu s moderátorem Janem 
Anderlem představil posluchačům letošní novinky v našich 
stálých expozicích. Asi nejvíce času zabralo seznámení 
s připomínkou Pomocných technických praporů v Zaječově 
a s novou expozicí „Totální totalita – Lidové milice“. 
Samozřejmě, že zazněla pozvánka široké veřejnosti 
k návštěvě muzea, ačkoliv to nyní pracuje v mimosezónním 
provozu.

Ačkoliv již letošní hlavní sezóna je opravdu minulostí, do 
turistické ubytovny i do expozic muzea míří stále ne zrovna 
zanedbatelný počet zájemců. Uvítali jsme v něm 
i dvacetičlennou výpravu funkcionářů Klubu českých 
turistů. Jejich návštěva měla za cíl seznámit se především 
s přírodními poměry na Středních Brdech, s důrazem na 
geologický vývoj a zajímavosti s ním související. Po 
přírodovědných expozicích je s odborným výkladem 
provedl Martin Lang.

Vážení a milí čtenáři Barňáku, to je v kostce vše hlavní, co 
Vám můžeme povědět o říjnových událostech v našem 
Kulturním odboru obce. Přejeme Vám hezké podzimní dny 
a srdečně Vás zveme do muzea, do knihovny, na všechny 
kulturní a poznávací akce v listopadu!

Muzeum získalo do sbírek zajímavý dárek v podobě krásně 
zachovalých jezdeckých bot, užívaných u prvorepublikové 
policie. Přibylo i několik drobných předmětů z vybavení 
starých domácností – ačkoliv – trojbřité krouhadlo na zelí 
zrovna drobným exemplářem není…
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Obec Strašice Vás zve na

HRÁDECKÝ BIG BAND
Koncert se uskuteční 

dne 17. listopadu 2018 od 18 hodin
ve velkém sále Společenského domu Strašice

Na koncertě zazní známé swingové skladby 20. stole�.
Přijďte si poslechnout tradiční velký swingový orchestr!

Vstupné dobrovolné.



Vydává: Obecní úřad ve Strašicích v nákladu 300 ks.
Odpovědná redakce: Mgr. Tomáš Makaj, Eva Kloudová.

Internetová verze: Místní knihovna.
(Redakce neodpovídá za obsahovou a jazykovou náplň příspěvků čtenářů)
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